
                                                                                                                           
 
 

                                  AJUNTAMENT DE PUIGPUNYENT 
 
 
                                   

       
ACTA DE LA SESSIÓ EXTRAORDINÀRIA DE URGENCIA CELEBRADA PEL PLE DE LA 
CORPORACIÓ MUNICIPAL REUNIDA EN PRIMERA CONVOCATÒRIA DIA 9 DE JUNY DE DOS 
MIL CATORZE 
 
Dia:  9  de Juny     de 2014. 
Hora: 20 hores  30 minuts 
Lloc: Sala de Plens de l’Ajuntament de Puigpunyent. 
 
Hi assisteixen: 
 
Sr. Gabriel Ferrà Martorell                            IPG 
Sra. Margalida Morell Martorell                   IPG 
Sra. Maria Lluïsa Pla Isern                            IPG 
Sr. Toni Marí Enseñat                                     PSOE 
Sra. Isabel Martin Roman                            PSOE 
Sr. Victor Douat Rigo                                    PSOE 
Sr. Antonio Deudero Mayans                      PP 
Sra. Maria Teresa Pons Picó                         PP 
 
La Secretària Interventora, Margalida Mulet Cañellas 
 
Excusa la seva absència la Sra . Margarita Martorell Ribot del PP 
 
 
ORDRE DEL DIA: 
 

1.- Moció del grup IPG sobre la convocatòria d’un referèndum per a determinar 
la forma política de l’Estat . 

 
Votació damunt l’urgència de la sessió.-  
 
Abans de començar el debat de l’assumpte  inclòs a de l’ordre del dia, i segons 

especifica la legislació vigent, per part del Sr Batle es fa una explicació del motiu de 
l’urgència de la present sessió que es que el proper dimecres dia 11 de juny, per part 
del Congres de Diputats a Madrid, es té previst aprovar la llei  orgànica de successió 
que ve donada per l’abdicació del Rei D. Joan Carles I de Borbó, Llei que es pretén 
aprovar de forma urgent i precipitada , per la qual cosa el partit IPG considera que ara 
és una bona oportunitat per replantejar l’actual configuració de l’estat i fer arribar al 
Govern Central l’opinió de l´Ajuntament de Puigpunyent damunt aquesta important 
qüestió. 
 

Per la qual cosa, i segons la legislació vigent, es procedeix a efectuar la votació 
damunt l’urgència de la present sessió, urgència que es apreciada amb els vots a 
favor del Sr.  Gabriel Ferrà Martorell, Sra. Margalida Morell Martorell i Sra. Maria Lluïsa 
Pla Isern de IPG, el Sr. Toni Marí Enseñat, Sra. Isabel Martin Roman i Sr. Victor Douat Rigo                               
del PSOE i els vots en contra del Sr. Antonio Deudero Mayans i Sra. Maria Teresa Pons 
Picó del PP 

 
 



Seguidament, per part del Sr. Batle, exercint de portaveu del Partit Independent 
de Puigpunyent i Galilea es presenta per al seu debat i aprovació al proper ple 
extraordinari la següent  moció amb proposta d’acord: 
 

CONVOCATÒRIA D'UN REFÈRENDUM PER A DETERMINAR LA FORMA POLÍTICA DE 
L'ESTAT. Avancem cap a una societat amb el poder de decisió. 

 
 El passat dia 2 de juny, el rei don Juan Carlos I va abdicar i va obrir la porta a la 
successió monàrquica. Segons la constitució la corona d’Espanya és hereditària en els 
successors de S.M Joan Carles I de Borbó, segons l’ordre regular de primogenitura, de 
manera que recau, automàticament sobre el seu fill Felip, que seria proclamat rei com 
a Felip VI. Malgrat això, també la constitució estableix que les abdicacions es resoldran 
amb una llei orgànica. Llei que es pretén aprovar de forma urgent i precipitada. 

 Aquesta nova situació política que ha propiciat l’abdicació del monarca 
demana que s’obri un procés constituent i que la ciutadania pugui opinar sobre una 
qüestió tan fonamental en la configuració democràtica de l’Estat. És necessari i 
prioritari exigir que les Corts Espanyoles, davant la necessitat de promulgar la llei de 
Successió, aprofitin l’ocasió per democratitzar realment la decisió al nivell més 
elemental i es prevegi la consulta popular sobre si la ciutadania vol monarquia o 
república. La societat espanyola, com va demostrar a les passades eleccions 
europees, reclama canvis radicals i estructurals en la gestió democràtica de l’Estat i el 
Govern i les Corts no poden ignorar aquesta voluntat.  

També és una bona oportunitat per replantejar l’actual configuració de l’estat, 
caduca i obsoleta segons se consagra a la constitució del 1978, en la que les Illes 
Balears són tractades de segona via i no són reconegudes com a comunitat històrica 
malgrat el fets diferencials que ens caracteritzen. 
 

 Un dels objectius primordials de la democràcia ha de ser aconseguir que 
aquesta deixi de ser representativa només cada quatre anys i que les decisions més 
importants que impliquin l’elecció del cap d’Estat, o la mateixa configuració de l’Estat, 
no poden ser preses, només, pels representants escollits. La bona convivència 
democràtica exigeix que aquesta sigui real i participativa. 

 
Per tot això, l'Ajuntament de Puigpunyent presenta la següent  
 
  PROPOSTA D’ACORD 
 

1.- El Ple de l’Ajuntament de Puigpunyent reconeix el dret a decidir sobre 
qualsevol aspecte de la vida política que tenen els ciutadans, les ciutadanes i els 
pobles, i insta al Govern espanyol a celebrar un referèndum per a decidir la forma 
política de l'Estat, segons consigna l'article 92 de la Constitució Espanyola i la Llei 
Orgànica 2/1980 de 18 de gener, sobre la regulació de les diferents modalitats de 
referèndum.  
 

2.- El Ple de l’Ajuntament de Puigpunyent insta a tots els Diputats i Diputades de 
les Corts que no aprovin cap llei de Successió sense que abans no s’hagi donat la 
paraula a la ciutadania per poder participar en el procés de decisió sobre la 
configuració de la forma política que regirà l’Estat i sobre l’elecció del nou cap d’Estat. 
 

3.- El Ple de l’Ajuntament de Puigpunyent insta el Govern de les Illes Balears a 
reconsiderar l’ús del Palau de Marivent a fi de permetre l’accés públic a tota la 
ciutadania, així com també a notificar a la Casa Reial que el Palau de Marivent deixa 
de ser d’ús exclusiu per a les vacances dels seus membres. 



 
4.- El Ple de l’Ajuntament de Puigpunyent insta el Govern de les Illes Balears a 

deixar d’aportar un milió i mig d’euros anuals al manteniment del Palau pel concepte 
de residència privada i vacacional de la Família Reial. 

 
5.- Trametre aquest acord al President del Govern d’Espanya, al President de les 

Illes Balears i als grups parlamentaris de les Corts Espanyoles. 
 
 

A continuació pren la paraula el Sr Deudero del PP i manifesta que el Partit 
Popular de Puigpunyent es mostra contrari a aquesta moció de forma clara i 
contundent. 

 
El Partit Popular considera injustificada la convocatòria d’un Ple Extraordinari i 

urgent per tractar un tema com el que es proposa. 
 
Ni el grup polític que presenta la moció ni el Batle han fet el que es habitual a 

cada convocatòria de Ple urgent i extraordinari: posar amb avis i tancar data amb un 
preavís telefònic, símptoma clar del seu tarannà amb aquesta proposta que avui ha 
convocat al Ple. 

 
El Grup polític instant de la moció oblida amb molta facilitat quan vol que cada 

ple extraordinari suposa una despesa afegida al funcionament de l’ajuntament. 
 
El Grup polític instant de la moció no es capaç de presentar unes línees mínimes 

de consens polític amb un tema tan important com el que proposa, tot i tenint en 
compte que no està a disposició d’oferir un marc de consens ni tan sols de mínims. 

 
El Grup polític instant de la moció diu que “aquesta nova situació demana que 

s’obri un procés constituent..” quan la realitat es que confon un desitg de partit amb 
una realitat: les situacions no demanen res, es el partit el que la demana. 

 
El Grup polític instant de la moció oblida que el model de Estat ja va esser 

objecte d’un consens polític amplíssim i es va sotmetre a votació popular amb el 
referèndum per a l’aprovació de la Constitució de 1978, concretament el 6 de 
desembre de 1978, aprovat amb el 87,78% dels vots a favor. 

 
Per aquests motius el Partit Popular de Puigpunyent i Galilea fa seves ses 

declaracions de la Secretaria general del Partit Doña Maria Dolores de Cospedal: 
 
“La democràcia espanyola, el progrés de la nostra nació en les últimes 

dècades, no es pot entendre sense la figura de Don Juan Carlos . El Rei ha sabut ser-ho 
de tots els espanyols, en una Espanya constitucional, i el referent també de tots els 
espanyols en un moment clau com va ser la Transició i també després: un cap de 
l'Estat equilibrat, representatiu i proper, més enllà de crisis econòmiques, socials i 
d’esdeveniments de tot tipus.  

 
Sempre, absolutament sempre, el Rei Don Juan Carlos ha representat el 

necessari punt de trobada perquè la convivència de tots els espanyols fos possible. 
 
Per fer això possible, sempre va comptar amb la inestimable ajuda i suport de la 

seva Majestat, la Reina Donya Sofia.  
 
Si Espanya ha estat i és un dels països amb major desenvolupament econòmic i 

social del món es deu, en una part no petita, a la figura de Don Juan Carlos. Si som 
avui el país que som l’hi devem en gran manera a la capacitat de consens, de diàleg i 
de responsabilitat que sempre va encarnar el nostre monarca. 



 
La seva Majestat el Rei Don Juan Carlos és molt més que un personatge històric. 

Avui és molt complicat resumir en unes poques paraules la seva aportació. 
Necessitarem molt temps per valorar realment la seva contribució.  

 
I des del Partit Popular li volem donar les gràcies per ser el nostre Rei, el Rei de 

tots els espanyols sense excepció. Un agraïment profund i sincer a la seva labor per 
Espanya.  

 
Com a Secretària General del Partit Popular vull posar de manifest la lleialtat del 

meu partit cap a la Corona, expressada tant per a La seva Majestat el Rei com en 
aquests moments per al Príncep hereu, Don Felipe.  

 
Des del Partit Popular volem també destacar l’absolta normalitat en el procés 

successori en un context d’estabilitat institucional garantit per la nostra Constitució. 
Després de gairebé 40 anys de democràcia, el nostre país ha demostrat ser prou 
madur com per afrontar un procés de successió amb serenitat i amb altura de mires en 
la nostra Corona.  

 
Comencem a escriure un nou temps, que amb tota seguretat serà un digne 

hereu del protagonitzat per la seva Majestat el Rei.  
 
El Rei Don Juan Carlos ha estat el Rei de tots els espanyols i estem convençuts 

que el seu fill, el Príncep d'Astúries, també ho serà.  
 
El Príncep és la persona més preparada per assumir l'enorme repte que suposa 

succeir-li en la Corona. La seva preparació, el seu caràcter, l'àmplia experiència en els 
assumptes públics, les seves qualitats i el seu compromís amb Espanya són una clara 
garantia que com a cap d'Estat sabrà estar a l'alçada  de les necessitats del nostre 
país.  

 
I el repte és enorme, precisament, per tot el que ha sabut construir al llarg de 

molts anys el Rei Don Juan Carlos.  
 
Espanya avui, des de tots els seus racons, amb admiració i respecte, li dóna les 

gràcies. Avui i sempre”. 
 
El Grup polític del Partit Popular a Puigpunyent i Galilea fa seves també les 

declaracions des President de la Federació Espanyola de Municipis y Províncies (FEMP): 
“La FEMP mostra a Don Juan Carlos el reconeixement del moviment 

municipalista espanyol al seu regnat: el President de la Federació i Batle de Santander, 
Íñigo de la Serna s'ha referit al monarca com a “artífex i garantia de l'arribada i 
consolidació de la democràcia a Espanya”, recordant el seu paper com a pilar de les 
institucions en els moments més difícils i referència permanent del nostre sistema 
democràtic. “La tasca exercida per Don Juan Carlos ha estat una mostra contínua de 
compromís amb Espanya i amb els seus ciutadans, un treball que ha dignificat la 
institució de la Monarquia i que ens ha situat entre els sistemes més estables del món”. 
Fora de les nostres fronteres, ha afegit, “el Rei ha estat el millor ambaixador que el 
nostre país ha pogut tenir, pel seu compromís i saber fer, i pel seu paper de mediador, 
molt més allà de la diplomàcia”.  

 
“La resposta de les nostres demandes han obtingut des de la Casa Real sempre 

ha estat ràpida i positiva. La seva Majestat va estar al nostre costat a Vitòria, quan la 
democràcia municipal va complir 20 anys, i ens va rebre a La Zarzuela en cadascuna 
de les ocasions en les quals l'hi sol·licitem. Sempre s'ha mostrat com un Rei preocupat 
pels municipis i prova d'això ha estat l'interès demostrat al llarg de tot el procés 



d'elaboració de l'última reforma local, un interès que, des del moviment municipalista, 
tots li agraïm”. 

 
El President de la Federació mostra la seva confiança en la figura de Felipe de 

Borbó com a proper Rei, i ho qualifica com a “digne hereu, format i capaç d'assumir la 
tasca de regnar a Espanya”. 

 
I per finalitzar el Partit Popular de Puigpunyent i Galilea fa seves ses declaracions 

des Consell de ministres de 3 de juny:  
 
“Des de la seva proclamació com a Rei, Don Juan Carlos va voler ser-ho, i ho 

ha estat, de tots els espanyols. Sense el seu impuls i lideratge la Transició, senzillament, 
no hauria estat possible. El seu esforç, juntament amb el de tots els que van contribuir a 
l'adveniment de la democràcia, va culminar en la Constitució, aprovada per 
referèndum el 6 de desembre de 1978 i sancionada pel Rei en la sessió solemne de les 
Corts Generals del 27 del mateix mes i any. 

 
Si Espanya és avui un Estat de Dret, modern i democràtic, que ha aconseguit 

altes cotes de benestar social i protagonisme a Europa i en tot l'escenari internacional, 
es deu, en gran manera, al regnat de Don Juan Carlos I. 

 
La Constitució va designar al Rei com el símbol de la unitat i permanència 

d'Espanya, àrbitre i moderador dels poders de l'Estat i el màxim representant de la 
nació espanyola. 

 
Durant aquests 39 anys, el Rei ha exercit les seves altes funcions constitucionals 

de forma decidida i lliurada, tant dins de les nostres fronteres, com en l'àmbit 
internacional, contribuint de forma decisiva al fet que Espanya sigui un actor important 
i respectat en el concert de les nacions. 

 
I aquesta labor no ha estat sempre fàcil. En els moments en què el nou marc de 

convivència es va veure en perill, la intervenció del Rei al servei dels espanyols i de la 
seva democràcia va ser decisiva, assegurant els fonaments de llibertat i concòrdia 
sobre els quals es va erigir el nou Estat social i democràtic de Dret. El Govern vol 
expressar públicament la seva lleialtat, afecte i gratitud a SS. MM. els Reis, Don Juan 
Carlos i Donya Sofia, pel seu lliurament i dedicació a Espanya i als espanyols durant el 
seu regnat.  

 
La Constitució assegura la normalitat en la successió a la Prefectura de l'Estat.  
 
Una vegada que l'abdicació sigui efectiva, donarà començament el regnat de 

l'avui Príncep d'Astúries, Don Felipe de Borbó i Grècia. El Govern vol expressar la seva 
seguretat que la seva formació, caràcter, experiència i vocació de servei a Espanya li 
permetran exercir adequadament les seves funcions al servei de la nostra Pàtria, i 
enfortir la Monarquia parlamentària, que la Constitució proclama com a garantia de 
la unitat, progrés, concòrdia i benestar de tots els espanyols." 

 
A continuació intervé el Sr Batle de IPG , en primer lloc vol intervenir només en 

aspectes que no tenen a veure en defensar la moció, més be en aclariments a la 
convocatòria del plenari. Abans de res recriminar al Sr. Deudero que només digui 
mitges veritats, en definitiva mentides, per començar des de PP s’ha dit que aquest ple 
extraordinari costarà al Ajuntament unes despeses que no són certes. 

 
Des de fa temps, per part d’aquest Ajuntament es va prendre l’acord, a 

proposta precisament del batle, que els Plens extraordinaris, a no ser els obligatoris ( 
aprovació del pressupost, sorteig de taules electorals,etc) no es cobraran dietes, 
manifestació que en diverses ocasions ha fet el PP insinuant que es fan plenaris 



extraordinaris només per poder cobrar les dietes, cosa que no es així, advertint al grup 
PP de que en aquest Ajuntament es convocaran tots els plenaris extraordinaris que 
siguin necessaris per benefici del poble, per la qual cosa li agradaria que el Sr Deudero 
rectifiqués damunt aquest aspecte. 

 
Per altra banda, és cert que el grup IPG, no va presentar-se a les eleccions 

europees i que tampoc varen donar suport a cap grup dels que es presentaven, però 
són conscients dels resultat electorals i capaços de fer-ne la nostra lectura  

 
En relació a la convocatòria d’aquest Plenari, es va convocar divendres, Es va 

convocar a l’hora habitual, això si, en dilluns, quant l’habitual es que sigui en dimarts, 
l’urgència ja s’ha explicat en el moment de la ratificació per part del ple de la 
mateixa, però el temps entre la convocatòria i la sessió era més que suficient, i més 
tenint en compte de que tots els regidors, excepte el Sr. Deudero tenen la seva 
residència habitual en el terme municipal de Puigpunyent, per la qual cosa es fàcil 
d’acudir a l’Ajuntament 

 
Per part del Sr Toni Marí del PSOE, es manifesta que per part del seu grup s’està 

a favor de l’urgència ja que qualsevol partit té dret a qualificar d’urgència un 
assumpte, baldament trobi que un debat tan complicat no es pot fer a través d’una 
moció d’urgència. 

El PSOE té una base republicana, però també defensa la Constitució actual, 
baldament això no vol dir que no es pugui canviar. El PSOE advoca per una reforma 
de la Constitució a nivell de tot s’Estat Espanyol, però també entén que això no es pot 
fer a través de mocions. 

Dintre la moció del Independents consideren que hauria coses que s’haurien 
de canviar: 

 
1.- La interpretació que el IPG fa de les eleccions, es una interpretació personal 

d’aquest grup, per la qual cosa cadascú dels grups amb representació política en 
aquest Ajuntament pot fer la seva. 

 
2.- L’afirmació de que “replantejar l’actual configuració de l’estat, caduca i 

obsoleta” troba que hi es de demés, el PSOE troba que pot esser millorable i dinàmica, 
però aquesta sol.lució que es va donar al seu moment, ha duit a l’actual estat de dret. 

 
3.- La proposta d’acord barreja una sèrie de coses que el PSOE considera que 

no s’haurien de mesclar, com es per exemple l’utilització estiuenca del Palau de 
Marivent per la família Reial 

 
Per lo qual per part del PSOE es troba que no es pot donar suport a aquesta 

moció si no es modifiquen aquests punts de la proposta 
 
Per part de la Sra. Margalida Morell, portaveu de IPG pren la paraula i es diu 

que la gran majoria d’aquesta taula no varen votar l’actual Constitució degut a la 
seva minoria d’edat en aquell temps, per la qual cosa troba important que les noves 
generacions de ciutadans puguin triar el model d’estat que volen en aquest moment 

 
Referent al que diu el Sr. Marí reclamant la retirada de l’exposició de motius de 

les paraules “caduca i obsoleta”, entenem que un model on l’únic mèrit, per ser el 
futur cap de l’estat,  és ser el primogènit  baró , dins ple segle XXI és un model caduc i 
obsolet. 

 
Per part del Sr. Batle manifesta que estan disposats a retirar els punts 3 i 4 de la 

moció, però en cap cas els números 1 i 2 ja que són l’essència de la moció. Referent a 
les paraules  “ caduc i obsolet “ tampoc és negociable retirar-les per l’exposat per la 
Sra. Morell. A més entendria que seria una incongruència el fer-ho després de que 



aquest plenari hagi aprovat innumerable nombre de mocions  defensant els drets de 
les dones i hi hagi una regidoria d’igualtat. 

  
        Passada la proposta a votació, aquesta es aprovada amb els vots a favor  

del Sr.  Gabriel Ferrà Martorell, Sra. Margalida Morell Martorell i Sra. Maria Lluïsa Pla Isern 
de IPG, les abstencions del Sr. Toni Marí Enseñat, Sra. Isabel Martin Roman i Sr. Victor 
Douat Rigo del PSOE i els vots en contra del Sr. Antonio Deudero Mayans i Sra. Maria 
Teresa Pons Picó del PP 
 
               

I no havent més assumptes a tractar, el Sr. Batle aixeca la sessió quan són les 21 
hores trenta minuts  i s’estén la present acta, que autoritza i signa amb mi la Secretaria 
Interventora de la Corporació Municipal, la qual cosa certifico. 

 
 
 
 
 
 
 

 
El Batle,                                                      La Secretària Interventora, 
Gabriel Ferrà Martorell                          Margalida Mulet Cañellas   
                                                                                                          


